4    Requirements

4.1 Introduction

There are a number of variables that must be controlled in order to produce predictable results in colour reproduction. For a given substrate the most important process variables are the colours of solid patches of the individual process inks and their overprints, slur/doubling and tone value. For production situations where the control of the process is not particularly well defined subclause 4.2 defines the control patches required on the print, the minimum number of patches permitted and their tone value tolerances. Subclause 4.2 also defines the requirements of a film control strip, where used, to produce the control patches. The measurement procedure and data reporting specified in 4.3, 4.4 and 4.5 apply to measurements made on control patches irrespective of whether these were generated from film, by direct-to-plate or direct-to-press.

4.2
Control strip

4.2.1    Film quality

The quality parameters of a film control strip - such as core density, fringe width, and base density - shall conform with the pertinent part of ISO 12647

4.2.2    Minimum set of control patches

The control strip shall contain doubling/slur patches as well as single-colour and overprint patches for the process colour solids, namely K, C, M, Y, (C+M), (C+Y), (M+Y) and (C+M+Y). In addition it shall contain at least 3 well-defined single colour half-tone control patches, labelled with their nominal tone values, for each of the process colours K, C, M and Y. One shall have a tone value between 20 % and 30 %, another shall have a tone value between 40 % and 50 % and the third shall be between 70 % and 80 %. There shall also be a well-defined half-tone control patch for the measurement of mid-tone balance and an area close to, or within, the control strip for measurement of the unprinted substrate. The complete control strip should be repeated as frequently as possible across the whole width of the press sheet.

The half-tone dot shape of the image elements used for process control shall be circular and the screen ruling should lie within 10 crrr1 of the screen frequency of the subject images. All tone values, including those of the mid-tone control element, shall be within 1 % of the nominal value.

NOTE 1 For positive and negative polarity film control strips, it is desirable to add control patches with several tone values below 10 % and above 90 %, respectively.

NOTE 2 While it is recognized that the control element is specified as circular and actual work can be circular, square, elliptical, etc., the use of a specific shape enables process control checks across jobs, presses, and companies.
4.3
Preparations for measurements

Ensure that the measuring head and the sampling aperture of the instrument are clean. If necessary, observe the manufacturer's warm-up time recommendations, then calibrate the instrument to read accurately relative to the perfect reflecting diffuser, according to the manufacturer's instructions. Set the instrument to the desired mode.

Ensure that the sample is flat and not creased and place it on a flat, black surface which is in conformance with that defined in ISO 5-4 and ISO 13655 (namely a spectrally non-selective, diffusely reflecting material with an ISO visual density of approximately 1,5). Centre the sampling aperture, which should be smaller than the illumination aperture (as defined in ISO 5-4), on the middle of the control patch or spot to be measured. Ascertain that the instrument base and the sample lie in the same plane.

When reading a half-tone, the diameter of a circular sampling aperture should be not less than 15 times the screen width; it shall be not less than ten times the screen width. For the measurement of non-periodic screens the aperture shall be not less than 4 mm in diameter and for image elements greater than 30 um should be even larger. The area of a non-circular sampling aperture shall not be smaller than that of the circular apertures defined above.

NOTE         Where an aperture smaller than that recommended is used a number of readings should be averaged.

4 Требования
4.1 Введение

Существует множество переменных параметров, которыми необходимо управлять, чтобы получить предсказуемые результаты при цветовоспроизведении. Для определенной подложки самыми важными переменными параметрами процесса являются цвет пигментов применяющихся красок и их наложений, смазывание/двоение и градация полутонового изображения. Для таких ситуаций, когда контроль процесса производства не особенно хорош, в подпункте 4.2 определены элементы контроля обязательные в процессе печати,  минимальный номер участков разрешения и их допуски по градации.

Подпункт 4.2 также определяет требования к контрольным шкалам на фотоформе, где используются и воспроизводятся участки контроля. Процедура измерений и отчет данных определены в 4.3, 4.4 и 4.5, используются измерения, сделанные на контрольных участках независимо от того, были ли они произведены непосредственно с фотоформы, пластины или в печатной машине.
4.2 Контрольная шкала

4.2.1 Качество фотоформы

Параметры качества контрольной шкалы фотоформы – такие как общая оптическая плотность, ширина ореола и базовая оптическая плотность должны соответствовать части ISO 12647.

4.2.2 Минимальное количество контрольных участков.

Контрольная шкала должна содержать участки двоения/скольжения, также как одноцветные плашки и участки наложений, использующихся цветных красок, а именно K, C, M, Y, (C+M), (C+Y), (M+Y) и (C+M+Y). Кроме того, шкала должна содержать, по крайней мере, три четких полутоновых одноцветных участка контроля, с обозначенными номинальными значениями градации, для каждого из цветов K, C, M и Y. Один должен иметь градацию тона между 20 % и 30 %, другой должен иметь градацию тона между 40 % и 50 %, и третий - между 70 % and 80 %. Должен также быть четкий ступенчатый/полутоновый участок контроля для измерения баланса по-серому, и контрольная шкала измерений должна находиться на незапечатанной области. Контрольная шкала должна повторяться столь часто, насколько позволяет вмещать ширина печатного листа.

Форма растровых точек полутоновых элементов изображения, используемых в процессе контроля, должна быть круглой и линиатура растра должна находиться в пределах 10 см
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. Все градации тонов, включая элементы для контроля баланса по-серому, должны быть в пределах 1% от номинальной величины.

Примечание 1: Для позитивных и негативных фотоформ контрольные шкалы желательно дополнить контрольными элементами с несколькими тонами менее 10% (для позитивных) и более 90% (для негативных).

Примечание 2: Общепризнанным является элемент контроля в виде куга, но фактически он может быть круглым, квадратным, эллиптическим и т.д., использование определенной формы делает возможным осуществлять контрольную проверку по всем рабочим процессам и компаниям.
4.3 Подготовка к измерениям

Убедитесь в чистоте измеряющей головки и апертуры прибора. В случае необходимости, соблюдайте рекомендации изготовителей по времени разогрева (готовности), затем откалибруйте прибор для безошибочного считывания относительно точного отражательного светорассеивателя. Установите инструмент удобным способом.

Обеспечьте плоскостность образца и отсутствие загибов, ровное место для измерений и черную подложку, которая соответствует требованиям, изложенным в ISO 5-4 и ISO 13655 (а именно спектрально не селективный, диффузионно-отражающий материал с визуальной оптической плотностью приблизительно 1,5). Поместите апертуру выборки, которая должна быть меньше чем осветительная апертура (как определено в ISO 5-4), в середину контрольного участка или места, где будет производиться измерение. Установите так, чтобы прибор и образец лежали в одной плоскости.

При считывании полутонового изображения диаметр круглой выборочной апертуры должен быть не менее чем в 15 раз больше линиатуры растра; и не менее чем в 10 раз больше ширины растра. Для измерения непериодических растров апертура должна быть не менее, чем 4 мм в диаметре и для элементов изображения более чем 30 мкм должна быть еще больше. Область выборки для некруглой апертуры не будет меньше, чем для круглой апертуры, описанная выше. 

Примечание: Когда используется аппертура меньшая, чем рекомендованная, считанные значения должны быть усреднены.
